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о в ы й 
год – 
самый 

в о л ш е б -
ный празд-
ник: во 
всём мире 
каждый из 
нас желает 

себе и близким новых сверше-
ний и достижений. И неважно, 
есть для этого основания или 
они представляются в форме 
протокола намерений судьбы. В 
любом случае, в канун Нового 
года хочется думать о счастли-
вой жизни и грядущем счастье. 
Но все ли с радостью будут по-
дымать бокалы с шампанским и 
произносить праздничные спичи 
без оглядки на тяжелое прош-
лое года уходящего? 
     Будем надеяться, что наши 
чиновники, денно и нощно бдя о 
народе, все-таки реально оце-
нят свою работу… и хотя бы за-
стесняются итогов бурной дея-
тельности на ниве процветания 
Могилевской области и придан-
ного им населения. 
     А задуматься есть над чем. 
За 9 месяцев текущего года Мо-
гилевская область по экономи-
ческим показателям скатилась 
на последнее место в республи-
ке. Валовый региональный про-
дукт в сопоставимых ценах упал 
к уровню предыдущего года на 
3,2%, экспорт сократился на 6%, 
неутешительны данные в агро-
промышленном секторе облас-
ти, а объем выпуска промыш-
ленной продукции в Могилев-
ской области снижается второй 
год подряд. 103 организации 
Могилевской области, или 
11,7% от их общего количества, 
являются убыточными - по 

сравнению с аналогичным пе-
риодом прошлого года таких 
предприятий стало на 35 боль-
ше. Сумма чистого убытка убы-
точных организаций за январь-
сентябрь 2014 года составила 
1239,1 млрд рублей, или в 1,7 
раза больше, чем за январь-
сентябрь 2013 г. Снизилась по 
сравнению с прошлым годом и 
рентабельность продаж по Мо-
гилевской области. За январь- 
сентябрь она составила 4,7%, 
что меньше на 1,3 процентного 
пункта к аналогичному периоду 
2013 года. 
     Недаром стиль работы мест-
ного руководства Президент на-
звал никчемным, а причиной 
низких темпов развития региона 
видит в отсутствии системного 
подхода в подборе кадров. Как 
результат: зарплата у людей ма-
ло того, что мизерная, но и про-
должает снижаться; порядка 
нет; область застыла в прошлом 
веке, а Могилев – худший обла-
стной центр в стране. Тогда во-
прос и к Президенту:  а что тут 
делал все эти годы его предста-
витель Г.Лавренков? 
     Вместо хирургического вме-
шательства в ситуацию Прези-
дент доверил управленческий 
скальпель губернатору – решай, 
мол, для стабилизации ситуации 
кадровую проблему, а через оп-
ределенное время оправдайся, 
почему из этого ничего не вы-
шло. П.Рудник оперативно вос-
пользовался этим разрешением 
президента и…уволил трех ру-
ководителей крупных предпри-
ятий области - Шкловской бу-
мажной фабрики "Спартак", Мо-
гилевского металлургического 
завода и "Бобруйсксельмаша". 
Да, еще определили тридцать 

проблемных предприятий обла-
сти, у которых есть определен-
ные возможности для исправле-
ния. Или у их директоров. И всё! 
О какой перспективе области 
можно говорить даже после пре-
зидентской накачки? Кстати, по-
ка областью руководит П.Руд-
ник, ее население сократилось 
на 42 тыс. человек, а доля сель-
ского населения уменьшилась 
на 3,6%. 
     О бесполезности нахождения 
на своих постах Г.Лавренкова и 
П.Рудника можно судить по мно-
гим признакам, характерным 
для Могилевской области. 
   Например, стабильность, о ко-
торой так любят говорить бело-
русские чиновники. Но если ей 
серьезно не заниматься в виде 
конкретной модернизации через 
наращивание инвестиций, она 
всегда превращается в застой. 
Не удивительно, что планы у об-
ластного руководства по инвес-
тициям грандиозные, а их ис-
полнение как раз и должно га-
рантировать процветание терри-
тории. Под этим флагом в обла-
стном центре 5–7 ноября про-
шел VII Международный инве-
стиционный форум «Могилев-
ская область – путь к успеху», с 
участниками которого подписано 
7 инвестиционных договоров и 3 
протокола о намерениях на сум-
му более $500 млн. Сумма при-
личная, да вот незадача, не обя-
зательно реализуемая в конк-
ретные дела. Кто только не под-
писывал протоколы о намерени-
ях, например, реконструировать 
ОАО «Могилевхимволокно» - 
казахи, китайцы, а ситуация 
принципиально не меняется. 
       Недавно сообщалось, 
что литовские бизнесмены  
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 построят под Могилевом совре-
менный центр торговли и досуга 
стоимостью 75 млн. евро. Пред-
полагалось, что по окончанию 
строительства (начало 2015 го-
да) в новом центре торговли и 
досуга будет создано более 2 
тыс. рабочих мест. С Могилев-
ским облисполкомом был заклю-
чен инвестдоговор, определена 
площадка возле д. Полыковичи 
Могилевского района, начата 
разработка проектно-сметной 
документации. Увы, на этом всё 
и закончилось. 
     Только вот почему-то никто 
уже не вспоминает о необходи-

мости окончания строительства 
Осиповичской больницы – объ-
ём вложенных денег не подда-
ется осмыслению, как и понима-
нию мотивов прекращения стро-
ительства. Денег нет? Да на од-
них командировочных расходах 
чиновников не один больничный 
комплекс воздвигнуть можно! 
    Президент приветствует част-
ный капитал и, особенно, зару-
бежный, а в Шклове закрыто де-
ревообрабатывающее предпри-
ятие с литовским капиталом 
«Форест ЛТД», которое год на-
зад Президент сподобился посе-
тить. Районное начальство по-
рвало на себе рубашки, обещая 
возродить, нарастить и обеспе-
чить то, что руководителю стра-
ны и шкловскому люду так необ-
ходимо – рабочие места и до-
бавленную стоимость. Но…
капиталистам надоело подарки 
дарить передовикам белорус-
ской экономической модели да 
голодных чиновников обедами 
угощать – не привыкли капита-
листы бездельников содержать, 
вот и ушли в европейскую даль. 
     Еще одно предприятие, кото-
рое посетил Президент в Моги-
леве – «Могилёвдрев». Как на 

зло руководителю страны, инве-
стиционные проекты по реконст-
рукции, модернизации и строи-
тельству завода провалены, фи-
нансово-экономическое состоя-
ние требует кардинального вме-
шательства государства  –  од-
ной выручкой от реализации 
«Могилевдрев» не спасешь от 
банкротства. Попытки перело-
жить ответственность за неэф-
фективное использование уже 
установленного оборудования 
на концерн Беллесбумпром не 
поддается критике. О чем гово-
рить, если игнорирование пору-
чений Президента по заверше-

нию реконструкции цеха окон-
ных блоков до конца 2015 года 
дошло до такой степени, что не 
только не ведутся строительно-
монтажные работы, но даже не 
разработан план-график их ве-
дения. 
     А что на обделённых внима-
нием Президента предприяти-
ях? В ОАО «Можелит» простаи-
вает оборудование общей стои-
мостью 100 млн. рублей, в ОАО 
«Могилевхлебопродукт» на сум-
му…6 млрд. рублей! Есть не ме-
нее смелые товарищи в ОАО 
«БобруйскСтройКомплекс»,ОАО 
«Бобруйский мясокомбинат», 
ГЛХУ «Климовичский лесхоз», 
которые посмели завысить стои-
мость выполнения строительно-
монтажных работ на 2,2 млрд. 
рублей. Аппетит растет во вре-
мя еды – следующий тур госкон-
троля в Климовичах выявил за-
вышение стоимости строитель-
ных работ ГУКДП «Климович-
ская передвижная механизиро-
ванная колонна №256» уже на 
900 млн. руб. И это только в че-
тырех проверенных организаци-
ях!  А что тогда творится в це-
лом по области? 
     Есть иллюзия верности рабо-

чего класса своим предприяти-
ям и рабочим местам: в нынеш-
нем году на заводе "Электро-
двигатель" принято на работу 
263 человека, уволено – 381, на 
автозаводе им. С.М. Кирова по-
добное соотношение – 209 к 
303. Аналогичная ситуация сло-
жилась на ОАО "Строммашина", 
ОАО "Славянка". На отдельных 
предприятиях также наблюдает-
ся частая сменяемость должно-
стных лиц. А кто посчитал убыт-
ки предприятий от сложившейся 
ситуации? И это сказывается на 
качестве продукции, на финан-
совых результатах хозяйствую-
щих субъектов. 
     Что удивляет, хуже стали ра-
ботать в Могилевской области 
импортоемкие промышленные 
предприятия, в особенности, ма-
шиностроение. Может, для обе-
спечения положительного саль-
до торгового баланса это и дол-
жно приветствоваться, но толь-
ко о завтрашнем дне тоже надо 
заботиться. 
     Сельское хозяйство Могилев-
ской области в лидерах не зна-
чится. Последние места в рес-
публике по производству моло-
ка, скота и птицы тому доказа-
тельство. Мало того, надой на 1 
корову за 9 месяцев текущего 
года снизился на 56 кг, средне-
суточные привесы крупного ро-
гатого скота на 26 гр., свиней – 
на 5 гр. Недобор молока к уров-
ню предыдущего года при этом 
составил 6500 тонн – потеряна 
ферма на 1000 голов со шлей-
фом стада.  
      Что делается руководством 
области для обеспечения нара-
щивания объемов производства 
продукции животноводства? Да, 
в принципе, особых потуг в дан-
ном направлении не замечает-
ся  –  инвестиционная програм-
ма по строительству и реконст-
рукции животноводческих ферм 
провалена, многие районы «за-
били» на эту программу и даже 
не приступали к строительству 
новых ферм, программа по раз-
витию личных подсобных хо-
зяйств Могилевской области ус-
пешно забыта. 
    Особой строкой – африкан-
ская чума свиней – отмечено 
уже несколько ее очагов на кар-
те Могилевской области. Губер-
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 натор при этом отметился при-
нятием решения о возможности 
выращивания свиней на подво-
рье не ближе 1 км от свиноком-
плексов, вместо определенных 
законодательством 5 км. Рево-
люционное решение, возможно, 
еще аукнется свиноводческой 
отрасли области. И, опять же, 
думает ли тандем Лавренков-
Рудник восстанавливать объе-
мы производства свинины по по-
ручению Президента к апрелю 
2015 года? Пока же к уровню 
2013 года в «Овсянке» 99% по-
головья, в «Восходе» 98, в «Вих-
ре» - 89, «Полыковичах» - 80, 
«Антоновском» - 69, «Огневс-
ком» - 56, «Ленино» - 40, «Свет-
лом» - 23%. Думаю, что Прези-
дент в апреле будущего года, 
скорее, рассердится на уважае-
мых руководителей, чем поздра-
вит с очередным успехом. 
     По телевидению губернатор 
всем на удивленье взялся рисо-
вать космическое будущее льно-
водства области. Почему имен-
но льном озаботился Петр Ми-
хайлович? Всё очень просто – 
по остальным отраслям, подот-
раслям и производству многих 
видов сельхозпродукции гори-
зонты уже обозначались, рубе-
жи преодолевались, сельское 
хозяйство области упорно не    
хочет развиваться. На поверку 
оказывается, что для эффектив-
ного производства любой куль-
туры нужно соблюдение эле-
ментарных условий выращива-
ния. Фактически же, подходит ли 
почва по агрохимическим пока-
зателям для данной культуры, 
вовремя ли освобождаются от 
соломы поля под зяблевую 
вспашку и внесение ядохимика-
тов, хватает ли нужных удобре-
ний, как сеется, как убирается и 
перерабатывается лен – интере-
сует лишь отдельных участни-
ков процесса. В том числе, этот 
посыл относится и к руководству 
областного объединения по про-
изводству льна.  
   Областному руководству необ-
ходимо осознать, что потенциал 
нынешней системы хозяйство-
вания области исчерпан – без 
системных преобразований в 
государственном управлении 
будет область «топтаться» око-
ло придуманных показателей 

успешности, бездарно тратя на-
родные деньги на бесполезные 
мероприятия. 
     А что происходит в иницииро-
ванной Президентом борьбе с 
коррупцией в области? Обой-
демся без чрезмерной статисти-
ки. Скажем просто:  в Могилев-
ской области стало больше хи-
щений путем злоупотребления 
служебными полномочиями – и 
это, заметьте, явно не выбор-
ные должности, а воруют став-
ленники вертикали. Создается 
впечатление, что воруют все. 
Главный бухгалтер строительно-
го унитарного предприятия 
"Цемстройремонт» похитила 
денежные средства предпри-
ятия на сумму более 400 млн. 
рублей путем необоснованной 
выплаты заработной платы ра-
ботникам. Должностные лица 
Бобруйского горисполкома по 
предварительному сговору в 
период с октября 2013 года по 
ноябрь 2014 года систематиче-
ски получали незаконные де-
нежные вознаграждения за бла-
гоприятное решение вопроса о 
не привлечении директора одно-
го из частных предприятий к ад-
министративной ответственно-
сти за нарушение законодатель-
ства о торговле. Таким образом, 
за указанный период времени 
подозреваемые получили $2,4 
тыс. Два примера, а можно их 
привести десятки – область бо-
льшая и воров в ней достаточ-
но. 
     Ряд громких отставок замес-
тителей председателей райис-
полкомов, осуждение генераль-
ных директоров многих предпри-
ятий, арест сенатора и 10 депу-
татов местных советов за кор-
рупционные деяния, которых 
поименно утверждали на хлеб-
ные места Лавренков и Рудник – 
это ли не симптомы разложения 
Могилевской области?! Отли-
чился, как всегда, Шкловский 
район – ранее судимого предсе-
дателя райсовета «пересадили» 
в кресло зампредседателя рай-
исполкома – несудимые кадры, 
выходит, в Шклове закончи-
лись? И что на это скажет г.Лав-
ренков? Или он уже не руково-
дит кадровыми вопросами об-
ласти? 
  Впрочем, всех чиновников тро-

гать не стоит - куда их направи-
ли, туда они и идут. Или едут. 
Мэр Могилева, например, в Юж-
ной Корее побывал, много инте-
ресного увидел и, даже, решил 
внедрить корейский опыт успеш-
ной торговли - разноцветные 
палатки торгующих организаций, 
периодически проводящих на 
улицах города ярмарки по раз-
ным поводам. Только ездить за 
опытом можно и поближе – в 
Польшу, Литву, да и в России 
кое-что понимают в маркетинге 
и мерчендайзинге. К слову, ра-
ньше мэр Могилева носился с 
бредовой идеей построить 
гольф-поле в областном центре 
за счет бюджета (10 млрд. руб.) 
и, таким образом, привлечь ин-
вестиции в город. Оригинальный 
товарищ, однако, руководит Мо-
гилевом.  
     А вот что получается у обла-
стного руководства, так это эф-
фективное инвестирование 
средств в энергосбережение и 
охрану природы. Миллиарды 
рублей, так нужных народному 
хозяйству, распыляются на раз-
ные мероприятия и объекты, из-
мерить эффективность проведе-
ния и работы которых не подда-
ется даже специалистам. Не 
взялся за проходимцев еще и 
КГК, а если ему позволят, то ах-
нет вся страна от масштабов 
коррупции в этих направлениях. 
     А проблемы ЖКХ? Министер-
ство плачет, что население воз-
мещает только 25% затрат, а 
аппетиты коммунальников толь-
ко растут. Сегодня посещение 
специалиста по газоснабжению 
в г.Могилеве по инициативе ком-
мунальной службы стоит клиен-
ту 18 тыс. рублей. За что? За 
исполнение своих обязанностей, 
за какой-то совет? Нет, просто 
посещение и визуальное обсле-
дование ситуации в квартире. 
Практика показывает, что в ос-
новном проблемы ЖКХ имеют 
субъективное начало – безде-
лье сверху до низу, имитация 
деятельности, выманивание де-
нег и, если бы не активность 
Могилевского КГК, проблемы 
для потребителей услуг приоб-
рели бы необратимый характер 
(«МВ» от 2 декабря 2014 г.). А 
где бурная деятельность 
областного руководства в  
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 в этом направлении?  
     Дело в том, что сейчас обла-
стное руководство озабочено ту-
неядцами, которых, оказывает-
ся, среди нас десятки тысяч, ко-
торых нужно кормить, учить, ле-
чить и, даже, хоронить. Понятно, 
что большинство из них рабо-
тать не будет – не привыкли да 
и не нужно:  пользы на работе 
от них меньше, чем вреда. Как 
местная власть будет выходить 
из этой ситуации?  
     Будь Лавренков и Рудник по-
умнее и посмелее, демократиче-
ская прослойка общества впол-
не могла бы обеспечить разви-
тие порученных участков рабо-
ты, в том числе, и за счет ис-
пользования личных контактов 
за границей. 
     Из-за несовершенства кадро-
вой политики, отсутствия грамо-
тных, заинтересованных в ре-
зультате специалистов и руково-
дителей область несет трил-
лионы рублей потерь. Посмот-
рите, как налажен бизнес-диалог 
в районах и почему инвесторы 
не спешат к нам с проектами и 
деньгами...  
     Белорусские горе-ученые ви-
дят выход из создавшегося по-
ложения в формировании шес-
того технологического уклада. 
Господи, в Могилеве не разо-
брались еще с четвертым - с 
таким отношением к модерниза-
ции производства! 
     В Могилевской области пла-
нируется до конца декабря во 
всех высших учебных заведени-
ях создать антинаркотические 
дружины. Чья это инициатива, 
не важно – предпринимать в са-
мом деле что-то нужно. В своё 
время Г.Лавренков инициировал 
создание в области народных 
дружин (как всё равно милиции 
у нас нет) и что из этого вышло? 
А, ничего - на предприятия лег-
ла дополнительная нагрузка по 
обеспечению порядка на терри-
тории, хотя преступность затрат 
топлива, зарплаты и времени 
трудяг не слишком испугалась. 
Не окажутся ли антинаркотиче-
ские телодвижения власти столь 
же пустыми, покажет время. 
     Какие рецепты для выжива-
ния этой власти? Необходимо 
создание действенного Совета 
безопасности области, в состав 

которого должны обязательно 
войти представители общест-
венности и решения которого в 
сложившейся ситуации должны 
иметь директивный характер. 
     Также надеемся, что вывод 
руководителя государства о не-
обходимости формирования но-
вых руководящих кадров будет 
реализован в нашей области, а 
спрос с государственных служа-
щих будет ужесточен. Короче, 
Рудника на повышение, Лаврен-
кову почетную грамоту и торже-
ственно на пенсию. Может, то-
гда и появиться шанс на возрож-
дение Могилевшины. 
 

     
 

Пётр МИГУРСКИЙ. 

     Падчас падрыхтоўкі да дру-
ку гэтага артыкула, у Магілёў-
скай вобласці адбыліся змены, 
якія пацвердзілі актуальнасць і 
злабадзённасць меркаванняў 
аўтара. Вось афіцыйныя паве-
дамленні: 
   “Александр Лукашенко 22 де-
кабря освободил Петра Руд-
ника от должности председа-
теля Могилевского областно-
го исполнительного комите-
та. 
     5 ноября А.Лукашенко про-
вел совещание, посвященное 
проблемным вопросам разви-
тия Могилевской области. 
"Стиль работы, вы сами это 
подтвердили, - никчемный, - 
сказал А.Лукашенко, обраща-
ясь к губернатору Могилев-
ской области. - Мы в будущем 
году будем сдавать людям эк-
замен. А у вас люди зарплату 
не получают, а если и получа-
ют - мизерную, у вас порядка 
нет, всё застыло в прошлом 
веке, нет движения, и я это 
говорю не потому, что при-
дираюсь к вам. Могилев - худ-
ший город в стране из об-
ластных центров". По  мне-
нию А.Лукашенко, в области 
не хватает мобилизации кад-
ров. 
      23 декабря П.Рудник был 
представлен трудовому кол-
лективу ОАО «Могилевхимво-
локно» в качестве генераль-
ного директора.  Примечате-
льно, что чиновник сам выз- 
вался стать во главе пред-
приятия. Объяснил цель: вы-
вести некогда крупнейшее хи-
мическое предприятие Евро-
пы на лидирующие позиции.   

амінальная налічаная ся-
рэднямесячная заработная 
плата работнікаў Магілёў-

скай вобласці ў студзені-лістапа-
дзе 2014 г. склала 5 309,8 тыс. 
руб., у тым ліку ў лістападзе -      
5 438,3 тыс. руб., і паменшылася 
ў параўнанні з кастрычнікам 2014 
на 2, 9%, або на 165,2 тыс. руб. 
Рэальная заработная плата ў сту-
дзені - лістападзе 2014 г. у параў-
нанні са студзенем - лістападам 
мінулага года зменшылася на 
1,9%. У лістападзе ў параўнанні з 
кастрычнікам бягучага года змен-
шылася на 3,5%.  

 гадоў калоніі ўзмоцненага 
рэжыму з канфіскацыяй 
маёмасці - прысуд былому 

першаму намесніку старшыні 
Шклоўскага райвыканкама Дзміт-
рыю Мінянкову вынес суд Ленін-
скага раёна Магілёва.  
     Па матэрыялах следства, чы-
ноўнік стаў саўдзельнікам афё-
ры. Не будучы ўпаўнаважаным, 
ён арганізаваў адкрыты конкурс 
на закупку племянной жывёлы 
для патрэб гаспадарак. Пры гэ-
тым пераможца тэндэру быў вя-
домы загадзя. Па папярэдняй 
змове за станоўчае вырашэнне 
пытання чыноўнік атрымаў ха-
бар ад магілёўскай прыватнай 
кампаніі ў памеры звыш 20 ты-
сяч долараў. Прычым роўна та-
кую ж суму, па дадзеных следст-
ва, фірма абяцала выплаціць 
пазней.  Супрацоўнікамі УБЭП ус-
таноўлена, што ў 2010 годзе Д.Мі-
нянкоў, перавышаючы службо-
выя паўнамоцтвы, даў незакон-
ныя ўказанні сямі сельгаспрад-
прыемствам раёна на заключэн-
не кантрактаў з магілёўскай кам-
паніяй" Ост-Імпарт на набыццё 
буйной рагатай жывёлы з Сербіі 
на ўмовах 100-працэнтнай перад-
аплаты. Па кантрактах была пе-
ралічаная сума, эквівалентная 5 
мільёнам долараў.      
     Пацярпелым гаспадаркам па-
куль вярнулі толькі нязначную 
частку грошай. Чацвёра супра-
цоўнікаў магілёўскай кампаніі, 
якая выступіла пасярэднікам, 
асуджаныя. А патэнцыйныя пра-
даўцы жывёлы знаходзяцца ў 
вышуку.  

а 10 месяцаў 2014 г. права-
ахоўнымі органамі Магілёў-
шчыны зарэгістравана 167 

злачынстваў па лініі барацьбы з 
эканамічнымі злачынствамі,  
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 лістапада 2014 года 
Прэзідыум Савета Міні-

страў Рэспублікі Беларусь раз-
гледзеў пытанне “Аб выкананні 
даручэнняў кіраўніка дзяржавы і 
Урада па аднаўленні аб’ёмаў 
вытворчасці свініны”. На пася-
джэнні былі заслуханы справа-
здачы старшынь аблвыканка-
маў і Мінскага гарвыканкама, да-
клад намесніка прэм’ер-міністра 
М.Русага. 
     Нездавальняючай была пры-
знана работа Магілёўскай воб-
ласці, дзе вытворчасць свініны 
за 10 месяцаў 2014 года склала 
27,8 тыс. тон, або ўсяго толькі 
79,6% да адпаведнага перыяду 
мінулага году. 
     Што ж такое здарылася на 
Магілеўшчыне, бо ў развіццё сві-
нагадоўчай галіны тут за апош-
нія гады укладзены аграмадныя 
фінансавыя сродкі? 
     Пастановай Савета Міністраў 
Рэспублікі Беларусь ад 05.05. 
2011 г. за №568 “Аб Рэспублі-
канскай праграме рэканструкцыі, 
тэхнічным пераабсталяванні і 
будаўніцтве комплексаў па вы-
рошчванні свіней у 2011-2015 га-
дах” з агульным фінансаваннем 
па краіне ў 10059,4 млрд.руб., у 
планы рэканструкцыі і будаўніцт-
ва былі ўключаны і шэраг аб’ек-
таў на Магілёўшчыне. 
     Толькі, напрыклад, у сельгас-
прадпрыемстве “Племзавод “Ле-
ніна” Горацкага раёна з 2011 па 
2013 г.г. згодна Праграмы было 
рэканструявана 6,9 тыс. ската-
месцаў, што павінна было даць 
шырокія магчымасці для наро-  
шчвання вытворчасці свініны. 
Па выніках жа працы за 9 меся-
цаў 2014 г. у гэтай гаспадарцы 
атрыманы валавы прырост у 
жывой масе 563 тоны, што ў ад-
носінах да адпаведнага перыяду  
мінулага году складае толькі 
70%. Нават сярэднесуткавая 
прывага на 1 гал. скарацілася на 
73 грамы. Амаль удвая адбыло-
ся  скарачэнне пагалоўя свіней, 
якое  на пачатак лістапада 2014 
года складала 4650 галоў. 
    Галоўнай прычынай правалаў 
у свінагадоўлі магілёўскія чы-
ноўнікі называюць АЧС (афры-
канскую чуму свіней), якая ў зна-
чнай ступені выкасіла пагалоўе 

свіней у вобласці. Але, як запэў-
нівала кіраўніцтва Магілёўшчы-
ны ў час правядзення лістапа-
даўскага пасяджэння Прэзідыу-
ма Савета Міністраў, у вобласці 
прынятыя ўсе неабходныя меры 
каб ліквідаваць эпідэмію і адна-
віць вытворчасць свініны. 
     У сярэдзіне снежня 2014 года 
мне ўдалося пабываць у вышэй 
згаданай гаспадарцы, паразмаў-
ляць з працаўнікамі, увачавідкі 
пераканацца ў “праўдзівасці” гэ-
тых слоў па мерах прынятых на 
свінагадоўчым комплексе, што 
месціцца на ўскрайку аграгарад-

ка Леніна. Па першых уражаннях 
падаецца, што і сапраўды ў гас-
падарцы прыняты ўсе неабход-
ныя захады, каб зліквідаваць на-
ступствы эпідэміі і аднавіць па-
галоўе. Як распавялі працаўнікі 
гаспадаркі, на комплексе ўве-
дзена штучнае асемяненне сві-
наматак, прыняты меры па не-
дапушчэнню прахода на тэрыто-
рыю пабочных асобаў, наладжа-
на праца па пастаўцы чыстых 
кармоў. Нават птушкі не могуць 
праляцець над дадзенай тэры-
торыяй, бо іх распалохвае гук 
“хлапушкі” падобны на гук стрэ-
льбы. Праязджаючым па аўта-
дарозе побач з комплексам ад-
разу кідаецца ў вочы дабротная 
агароджа з надзейна зачынены-
мі варотамі і каліткай. 
    Але ж прыгледзеўшыся больш 
уважліва, можна заўважыць, 
што чароды галубоў не баючыся 

гэтых “стрэлаў” спакойна лята-
юць над будынкамі комплекса, 
сядзяць на іх дахах. А агароджа 
ўжо і не такая дабротная, як па-
даецца на першы погляд, і ўста-
лявана яна з парушэннямі, бо 
пад яе можа пралезці не тое 
што пацук, а і невялікі вяпручок.  
     А пахадзіўшы вакол комплек-
са і прыгледзеўшыся больш ува-
жліва, можна пераканацца, што 
“дабротная” агароджа пастаўле-
ная з боку аўтадарогі, усталява-
на толькі з мэтай “замыльвання” 
вачэй вышэйстаячага начальст-
ва і самасупакойвання мясцова-

га кіраўніцтва. Бо з супрацьлег-
лга боку яна амаль зусім адсут-
нічае. 
     Пасля ўбачанага ў “Леніна”, 
міжволі ўзнікае пытанне: а як жа 
праведзена рэканструкцыя на 
іншых свінагадоўчых коплексах 
Магілёўскай вобласці? Як асвое-
ны фінансавыя сродкі выдзеле-
ныя на гэтыя мэты? 
    Калі такім жа чынам, то можна 
ўпэўнена казаць, што яшчэ доўгі 
час пагалоўе свіней у вобласці 
не будзе адноўлена, і падзенне 
вытворчасці свініны яшчэ ўсё 
будзе працягвацца. 
     А можа быць новаму кіраўніку 
вобласці ўдасца “размыліць” во-

чы? І не толькі свае, 
ды і іншым.  
  Пажывем,пабачым.  

Рыгор 
КАСТУСЁЎ. 
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арадзіўся Леў Мікалаевіч 
Талстой ў сядзібе Ясная 
Паляна ў Тульскай губер-

ніі. Належаў да старажытнага 
дваранскага роду, атрымаў ад 
бацькі ў спадчыну тытул графа. 
Атрымаў хатнюю адукацыю, за-
тым паступіў у Казанскі ўнівер-  
сітэт, які, аднак, не скончыў, а 
вярнуўся ў Ясную Паляну. Але 
ўжо праз два гады адмовіўся ад 
спакойнага вясковага жыцця і 
пераехаў у Маскву. 
     У 1851 годзе скіраваўся на 
Каўказ і запісаўся добраахвотні-
кам у армію. Прымаў удзел у 
Крымскай вайне (1853—1856). 
Да літаратуры звярнуўся падчас 
вайсковай службы; ужо першы 
раман Талстога «Дзяцінст-
ва» (1852) быў заўважаны кры-
тыкай. 
    Да 1856 года, калі Талстой па-
кінуў службу, ён ужо паспеў 
стаць вядомым пісьменнікам. У 
1859 годзе ён вярнуўся ў Ясную 
Паляну, дзе адкрыў школу для 
сялянскіх дзяцей і працягваў пі-
саць. У 1862 годзе ён ажаніўся з 
Соф'яй Берс. Наступныя пятнац-
цаць гадоў былі для Талстога 
самымі плённымі ў творчасці. У 
1865 -1869 гадах ён выдаў эпа-
пею «Вайна і мір», а ў 1875 -
1877 гадах «Ганну Карэніну». 
    На пачатку 1880-х гадоў пасля 
працяглай і складанай эвалюцыі 
светапогляду Леў Талстой ад-
крыта абвясціў пра разрыў з 
афіцыйнай царкоўнай дактры-
най як пануючай ідэалагічнай 
сістэмай і пра пераход на пазі-
цыі «простага працоўнага наро-
да». Ён напісаў шэраг філасоф-
ска-публіцыстычных трактатаў у 
якіх абвінаваціў афіцыйную цар-
кву ў падтрымцы і апраўданні 
вайны і насілля. У трактаце 
«Царства  божае  ўнутры 
вас» (1893), галоўнымі аб'екта-
мі выкрывання сталі ваеншчына, 

мілітарызм, сацыяльна-палітыч-
ныя сілы, занятыя маральнай і 
эканамічнай падрыхтоўкай кры-
вавых канфліктаў і сусветнай 
вайны. У 1901 годзе яго адлучы-
лі ад праваслаўнай царквы.  
    У канцы XIX ст. стварыў улас-
ную арыгінальную тэорыю, у ас-
нове якой ідэя ненасілля — 
своеасаблівая «праграма міру» 
з універсальным комплексам 
маральных і сацыяльна-этычных 
патрабаванняў. Найвышэйшую 
мэту ён бачыў у яднанні людзей 
і іх самаўдасканаленні праз ад-
маўленне служыць злу насілля. 
     Ён адгукаўся на балючыя і 
вострыя пытанні сучаснасці 

(«Рабства нашага часу», «Не 
забі», «Не магу маўчаць!», «Ко-
рань зла» і інш.). Сусветны рэза-
нанс атрымала яго антываенная 
публіцыстыка («Салдацкая па-
мятка», «Афіцэрская памятка», 
;«Адумайцеся!»). 
     Разлад у сям'і прымусіў Тал-
стога пакінуць Ясную Паляну. У 
хуткім часе ён захварэў на запа-
ленне лёгкіх і 20 лістапада 1910 
года памёр на станцыі Астапава 
Разана-Уральскай чыгункі. Паха-
ваны Леў Талстой у Яснай Паля-
не. 
     Але гэтыя нататкі не тычацца 
літаратурнай спадчыны выдат-
нага пісьменніка. Справа ў тым, 
што імя славутага пісьменніка 
мае дачыненне і да Магілёўшчы-
ны. Менавіта з вёскі Сліжы су-
часнага Шклоўскага раёна пісь-
менніку напісала пісьмо сялянка 
Агаф’я Цішкова. Дзяўчына пры-
слала доўгае апісанне свайго 

жыцця. Вось некаторыя вытрым-
кі з яго: “5 лютага 1910 года 
мне кончыўся 21 год. Але я нічо-
га не магу ўспомніць светлага, 
радаснага і праўдзівага, няма 
ніводнага дня, які не быў бы аз-
мрочаны чым-небудзь. З шасці 
гадоў я памятаю сваё жыццё, 
але радасці ў ім няма. Калі мне 
было 6 гадоў, то я павінна была 
заставацца дома са сваёй ма-
лодшай сястрой і братам, за 
якімі я павінна была сачыць і 
таксама прыгатаваць свінням 
к вечару, пакуль маці не прые-
дзе з поля з работы. А калі мне 
пайшоў 9 год, то я ўжо вучыла-
ся на полі працаваць і вадзіла 

пасвіць каня, мыла бялізну. Не 
было яшчэ і 13 гадоў – я была 
аддадзена памешчыцы за 20 
рублёў у год…” 
     Далей Агаф’я апісвае ўсю 
тую несправядлівасць, якую ёй 
прыйшлося перанесці, працую-
чы ў памешчыцы. Яна піша: “…У 
маёй душы кіпела злосць суп-
раць гэтай несправядлівасці… 
Я з болем і раздражненнем  сы-
шла з дому і хацела ўтапіцца, 
але гэтага не зрабіла. Пайшла 
да памешчыцы. Але я ўжо зне-
навідзела ўсіх і саму сябе, і маё 
жыццё. І не верыла ўжо, што 
ёсць дзе-небудзь справядлі-
васць”. 
    Калі Агаф’і было 19 гадоў, яна 
гасцявала ў свайго брата ў Ваў-
кавыску, дзе навучылася крыху 
шыць. У канторы Зінгер яна ўзя-
ла машыну за 136 рублёў і ду-
мала работай зарабіць сабе гро-
шай. Але, каб канчаткова за ма- 

Сёлета  
спаўняецца 105 гадоў  

як 20 лістапада 1910 года 
памёр вядомы пісьменнік  

Леў Талстой.  



  

 
 
 
 
 

7 «Магілёўскі Выбар» № 1(39) студзень 2015 г. 

 шыну выплаціць, патрэбна было 
яшчэ 80 рублёў. Такія грошы яна 
зарабіць не магла і пісьмо 
заканчвалася просьбай аб 
дапамозе. 
     Гэтая споведзь не магла не 
ўразіць Л.М.Талстога. Замест за-
бітай, цёмнай і пакорлівай істо-
ты, якой звычайна ў літаратуры 
тых гадоў малявалі вясковую 
жанчыну, са старонак гэтага не-
звычайнага, на сарака двух ліс-
тах вучнёўскага сшытка пісьма, 
скрозь каравыя, непісьменныя 
радкі праглядваўся для яго новы 
вобраз маладой беларускай ся-
лянкі, якая стала на цяжкі шлях 
барацьбы за сваю зняважаную 
чалавечую годнасць. 
     Прастадушна выкладзеная ў 
пісьме гісторыя сям’і Цішковых 
як у кроплі вады адлюстравала 
жыццё беларускага селяніна. 
Шматдзетныя бацькі Агаф’і Ціш-

ковай, якія 
беспаспяхо-
ва імкнуліся 
цяжкай пра-
цай зладзіць 
моцную гас-
падарку, ад-
чулі на сабе 
ўпадак і раз-
вал старой 
вёскі. Адзін 
сын працуе 
кандуктарам 
на чыгунцы, другі – настаўнікам 
і, нарэшце, сама карэспандэнтка 
ўпарта змагаецца за незалеж-
насць, за выхад на “сваю даро-
гу”. 
     Л.М. Талстой напісаў прадмо-
ву да публікацыі і перадаў разам 
з пісьмом А.Цішковай супрацоў-
ніку газеты “Русское слово” з 
прыпіскай, каб яго надрукавалі. 
Але так і не дачакалася Агаф’я 

публікацыі свайго расказу. Гро-
шы 80 рублёў рэдакцыя ёй вы-
слала, а надрукаваць споведзь 
сялянскай дзяўчыны не рашыла-
ся. “Русское слово” не задаваль-
няла рэзкасць выкрыцця бела-
рускай сацыяльнай несправядлі-
васці. 

 

Аляксандр ГРУДЗІНА, 
краязнаўца. 

уд Шклоўскага раёна 23 
снежня пакараў штрафам у 

памеры 25 базавых велічынь 
(тры мільёны семсот пяцьдзясят 
тысяч рублёў) намесніка стар-
шыні Партыі БНФ Рыгора Касту-
сёва за ўдзел у адзначэнні Дня 
памяці паўстанцаў Кастуся Калі-
ноўскага ў Свіслачы 26 кастрыч-
ніка 2014 года. 
     Разглядала справу ў судзе 
Шклоўскага раёна суддзя Свят-
лана Баранцава. Па хадайніцтву 
Рыгора Кастусёва суддзя  ажыц-
цяўляла разгляд справы аб ад-
міністрацыйным правапарушэн-
ні на беларускай мове. У якасці 
сведкаў у суд Шклоўскага раёна 
былі выкліканы супрацоўнікі Сві-
слацкага РАУС Гродзенскай во-

бласці Юрый Садоўскі і Дзяніс 
Паўлючэня.   
     Ю.Садоўскі працуе інспекта-
рам па справах непаўнагадовых 
Свіслацкага РАУС і ў дзень пра-
вядзення ўшавання памяці паў-
станцаў Кастуся Каліноўскага, 
згодна яго тлумачэнняў, у цы-
вільнай вопратцы назіраў за “не-
санкцыянаваным мерапрыемст-
вам” на могілках  і каля помнікаў 
Кастусю Каліноўскаму і Раму-
альду Траўгуту ў Свіслачы, а та-
ксама ў вёсцы Ракушоўка, дзе 
знаходзілася сядзіба Каліноў-
скіх. Па словах Юрыя Генрыха-
віча, Рыгор Кастусёў удзельні-
чаў у “мітынгу і шэсці”, аднак не 
рабіў ніякіх супрацьпраўных за-
клікаў. Асноўнае правапарушэн-

не, якое здолеў узгадаць Ю.Са-
доўскі, гэта тое, што падчас вы-
ступаў каля помнікаў прысутныя 
разгортвалі два бела-чырвона-
белыя сцягі, а таксама тое, што 
ў сваім выступе ў Ракушоўцы 
Р.Кастусёў казаў пра небяспеку, 
якая існуе для незалежнасці Бе-
ларусі. Праўда, спадар Садоўскі 
пацвердзіў, што менавіта Рыгор 
Кастусёў сцягоў не трымаў і не 
разгортваў. Таксама не змог ён і 
дакладна адказаць, ці бачыў ён 
асабіста, як спадар Кастусёў 
удзельнічаў у шэсці. 
   Другі сведка, старэйшы інспек-
тар аддзела прафілактыкі Свіс-
лацкага РАУС Дзяніс Паўлючэня 
распавёў суду пра тое, што ён 
ажыццяўляў ахову грамадскага 
парадку і відэаздымкі падчас ад-
значэння Дня памяці паўстанцаў 
у Свіслачы 24 кастрычніка 2014 
года. У асноўным ён прывёў тыя 
ж самыя доказы супрацьпраў-
ных паводзін Кастусёва, такія, як 
прысутнасць на могілках і каля 
помнікаў знакамітым людзям Бе-
ларусі ў Свіслачы, што і яго ка-
лега Ю.Садоўскі. Праўда, Дзяніс 
Валер’евіч вызначыўся тым, што 
адзначыў, што хоць падчас  
свайго выступа ў Ракушоў-
цы Р.Кастусёў ніякіх су-
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працьпраўных заклікаў не рабіў, 
аднак напрыканцы яго выступа 
ўсе прысутныя выгукнулі “этот 
іх лозунг “Жыве Беларусь!”  Маг-
чыма, супрацоўнік МУС Беларусі 
Д.Паўлючэня лічыць, што Рэспу-
бліка Беларусь не павінна існа-
ваць, як незалежная дзяржава, 
аднак тады абсалютна незразу-
мела, чаму ён працуе ў дзяр-
жаўнай установе гэтай дзяржа-
вы. 
     Падчас разгляду справы ўд-
зельнікі працэса змаглі азнаё-
міцца з трыма відэаматэрыяла-
мі, адснятымі супрацоўнікамі 
Свіслацкага РАУС быццам бы 
падчас адзначэння Дня памяці 
паўстанцаў Кастуся Каліноўска-
га ў Свіслачы 24 кастрычніка 
2014 г. Высветлілася, што акра-
мя Д.Паўлючэні відэаматэрыялы 
на ўшанаванні памяці паўстан-
цаў здымаў таксама супрацоўнік 
Свіслацкага РАУС маёр міліцыі 
Чарняўскі. Неабходна адзна-
чыць, што на прадстаўленых у 

якасці доказаў відэаздымках 
адсутнічала дата правядзення 
гэтых здымкаў і з-за дрэннай 
якасці гуку практычна немагчы-
ма было пачуць, пра што ж каза-
лі выступоўцы ў сваіх прамовах. 
    Рыгор Кастусёў у сваім высту-
пе ў судзе адзначыў, што ён не 
прызнае сваёй віны ў здзяйснен-
ні адміністрацыйнага правапару-
шэння. Удзел у пахаванні гра-
мадскага актывіста Віктара Дзе-
сяціка, ускладанне кветак да 
помнікаў і запальванне свечак 
каля іх, ушанаванне памяці ге-
рояў-паўстанцаў не можа быць 
правапарушэннем. Таксама спа-
дар Кастусёў адзначыў, што пры 
складанні пратакола аб адміні-
страцыйным правапарушэнні су-
працоўнікі Свіслацкага РАУС  
парушылі тэрміны яго складан-
ня, а таксама дапусцілі і іншыя 
парушэнні. 
     Суддзя С.Баранцава не пры-
няла да ўвагі довады Р. Кастусё-
ва і вырашыла пакараць паліты-

ка штрафам у памеры 25 база-
вых велічынь. 
    Па словах спадара Кастусёва, 
ён абавязкова будзе абскардж-
ваць прысуд суда Шклоўскага 
раёна ў Магілёўскім абласным 
судзе. 
     Нагадаем, што ў Свіслачы 26 
кастрычніка 2014 года адбылося 
традыцыйнае ўшаванне памяці 
паўстанцаў Кастуся Каліноўска-
га, удзел у якім прынялі грамад-
скія актывісты з розных рэгіёнаў 
Беларусі. На мерапрыемстве 
прысутнічаў і намеснік старшыні 
Партыі БНФ Рыгор Кастусёў. 
Увесь час на мерапрыемстве ад 
могілак у Свіслачы да сканчэння 
мэрапрыемства ў Якушоўцы 
прысутнічалі людзі ў цывільным, 
і міліцэйскі аператар усё фікса-
ваў на камеру. Цэлы шэраг удзе-
льнікаў адзначэння Дня памяці ў 
Свіслачы ўжо пакараныя вялікімі 
штрафамі. 

Барыс ВЫРВІЧ. 

аступствы валютнага крызісу востра адбіваюцца на дробных прадпрымальніках, 
якія гандлююць на рэчавых рынках. Бізнесмены прызнаюцца, што ў людзей няма 
грошай, каб купіць іх тавар. Гандаль амаль спыніўся. Прадпрымальнікі дапускаюць, 

што многія з іх, калі сітуацыя не зменіцца, вымушаныя будуць зачыніцца. 
     Грабянёўскі рынак  -  адзін з найбуйнейшых у Магілёве. Тутэйшыя гандлёвыя павільё-
ны поўныя тавару. Нешматлікія пакупнікі прыцэньваюцца і сыходзяць так нічога і не ку-
піўшы.  «Пакуль долар не падскочыў, выжывалі, а калі ён падскочыў, то, як я думаю, 
шмат хто застанецца без працы. У нас грошай няма, бо гандлю няма. Мы ўсе пазачыня-
лі. Падатак за месца заплаці. На гэта каля пяці мільёнаў ідзе. Мы жывем у Беларусі, а ў 
нас па курсе еўра лічаць. Чаму так? Чаму нам падаткі такія паставілі. Ва Украіне ма-
ленькія падаткі былі - ад 15 да 20 долараў, а ў нас - ад 50 да 100 долараў. Гэта для 
параўнання», - кажа адна з іх.  Калегі заўважаюць, што беларускія грошы ім патрэбныя 
для набыцця валюты, каб на яе закупіць новы тавар і выратаваць ад абясцэньвання тое, 
што ўдалося нагандляваць.  «Кошты мы не падымаем. Куды іх падымаць, калі людзі і 
так нічога не купляюць. Прадукты ў асноўным купляюць. Курсы скокнулі. У Расію людзі 
з'ездзілі, усяго накуплялі. Колькі машын сюды прыгналі! Прадуктаў колькі з адтуль 
прывезлі. А цяпер дзе грошы ім узяць? Заробкі ж не павялічыліся», - кажа прадпрымаль-
ніца. На пытанне аб тым, што чакае пакупнікоў з-за схаванай дэвальвацыі беларускага 
рубля на трыццаць адсоткаў, прадпрымальнікі адказваюць адназначна  -  рост коштаў.  

  Магілёўскай вобласці паслугі адукацыi прадастаўляюцца грамадзянам 21 краіны. 
94,6% з іх з'яўляюцца студэнтам з Туркменістана. Карыстаюцца паслугамі вышэйшых 
і сярэдніх спецыяльных навучальных устаноў вобласці таксама грамадзяне з Кітая, 

Расіі, Ірака, Сірыі, Грузіі і шэрагу іншых краін. У студзені-верасні 2014 ўстановамі адукацыі 
Магілёўшчыны замежным студэнтам аказана паслуг на суму 1932,8 тыс. долараў ЗША, 
што ў параўнанні з аналагічным перыядам мінулага года больш на 13,3% (на 226,8 тыс. 
долараў ЗША).  

 2014 годзе ў Бабруйску назіраўся ўсплёск самагубстваў. Са студзеня па верасень 
афіцыйна зарэгістравана 38 выпадкаў суіцыду, што амаль у 2 разы больш, чым у 
2013 годзе. З агульнай колькасці 7 выпадкаў адбыліся ў Бабруйскім раёне. Тры вы-

падкі - сярод падлеткаў, малодшаму з якіх было 13 гадоў. Асноўная маса самагубцаў - 
людзі ва ўзросце ад 25 да 76 гадоў.  

Падрыхтаваў Антон ДУБАЛОМАЎ. 


